

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့ **“ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာ တရုတ်ရဲ့အခန်းကဏ္ဍ ဘယ်လောက်အရေးပါလဲ”**

ဖြစ်ပါတယ်။
မှတ်ချက်ပေးလိုတာ
အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့
debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
ကုန်သည်လမ်းနှင့်
ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

“ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာ တရုတ်ရဲ့အခန်းကဏ္ဍ ဘယ်လောက်အရေးပါလဲ” (နေသွင်ညိုဏ်း)

မြန်မာပြည်အပြောင်းအလဲနဲ့ ပတ်သက်လို့ အကဲဖြတ်ချက်တစ်ခုက တရုတ်နိုင်ငံကို အလွန်အကျွံ မှီခိုနေရတဲ့ ဘဝကနေ ရုန်းထွက်လိုတာကြောင့်လို့ ဆိုကြပါတယ်။ ဒါပေမယ့် မြန်မာ့ အပြောင်းအလဲရဲ့ အရေးအကြီးဆုံးလို့ဆိုရမယ့် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးမှာ တရုတ်ဆီက အကူအညီတွေ လိုအပ်နေပြန်ပါတယ်။ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာ တင်းခံနေတဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အုပ်စုတွေဟာ တရုတ်နဲ့ နယ်ချင်းထိစပ်နေတဲ့ ဒေသတွေကို စိုးမိုးထားတဲ့အဖွဲ့တွေဖြစ်ကြပြီး တရုတ်ရဲ့ ဩဇာခံမဟုတ်ရင်တောင် ဆက်ဆံရေးမှာ မျက်နှာမပျက်လို့တဲ့အဖွဲ့တွေ ဖြစ်ကြပါတယ်။ ဒါကြောင့် မြန်မာ့ငြိမ်းချမ်းရေးမှာ အရှေ့မြောက် အိမ်နီးချင်းက ဘယ်လောက် အရေးပါလဲဆိုတဲ့ မေးခွန်း ဖြစ်လာပါတယ်။

မြန်မာ့သုပုန်တွေကို ထောက်ပံ့ပေးခဲ့

မြန်မာပြည်နဲ့ပတ်သက်လို့ တရုတ်ရဲ့ ရည်မှန်းချက်ကို အစိုးရအာဘော် ဘေဂျင်းရီဗျူးမဂ္ဂဇင်းမှာ ၁၉၈၅ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလကတည်းက ဖော်ပြခဲ့ပါတယ်။ အနောက်တောင်ပိုင်းသို့ လမ်းဖွင့်ခြင်း ကျွမ်းကျင်သူရဲ့အမြင် “Opening to the Southwest: An Expert Opinion,” ဆိုတဲ့ ဆောင်းပါးမှာ စာရေးသူက ပန်းကျီဆိုတဲ့ တရုတ်ဆက်သွယ်ရေး ဒုတိယကြီးဟောင်း ဖြစ်ပါတယ်။ သူက ဖြစ်နိုင်ခြေတွေကို အခုလို တွက်ပြပါတယ်။ ကုန်းတွင်းပိတ်ပြီး ပင်လယ်ထွက်ပေါက်မရှိ ဖြစ်နေတဲ့ ယူနန်ပြည်နယ်၊ စီချွမ်ပြည်နယ်တွေရဲ့ အိန္ဒိယသမုဒ္ဒရာ ထွက်ပေါက်ဟာ မြန်မာပြည် ဖြစ်တယ်။ မြန်မာပြည်ရဲ့ မီးရထားလမ်းဆုံးဖြစ်တဲ့ မြောက်ပိုင်းနဲ့ မြစ်ကြီးနားအရှေ့မြောက်ပိုင်းက လားရှိုး၊ နောက် ဧရာဝတီမြစ်ကြီးဟာ တရုတ်ပိုက်တွေအတွက် ဆက်သွယ်ရေးလမ်းကြောင်းဖြစ်တယ်။ စသဖြင့် ဖော်ပြခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီဆောင်းပါးဟာ တရုတ်ရဲ့ မြန်မာပြည်ဆိုင်ရာ ပေါ်လစီကို အစောဆုံး ဖော်ပြတာဖြစ်ပြီး၊ မြန်မာပြည်ဟာ တရုတ်အတွက် စီးပွားရေးအရ ဘယ်လောက် အရေးကြီးသလဲ ဆိုတာကိုလည်း ဖော်ပြခဲ့ပါတယ်။

အဲဒီအချိန်ကစလို့ တရုတ်အစိုးရဟာ မြန်မာပြည် ကွန်မြူနစ်ပါတီအပါအဝင် အစိုးရကို တော်လှန်ပုန်ကန်တဲ့ သူပုန်အုပ်စုတွေကို ထောက်ပံ့ပေးခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၇၆ ခုနှစ်မှာ တရုတ်ခေါင်းဆောင်ကြီး မော်စီတုန်းကွယ်လွန်ပီး တိန်ရှောင်ပိန် တက်လာတဲ့အခါမှာတော့ တရုတ်ရဲ့ နိုင်ငံခြားရေး ပေါ်လစီဟာ သူပုန်တွေကို ထောက်ပံ့ရာကနေ ကုန်သွယ်ရေး မြှင့်တင်ရေးဘက်ကို ခေါင်းလှည့်သွားပါတယ်။

တရုတ်ကို အံ့ဩစေတဲ့ မြန်မာ့အပြောင်းအလဲ

၂၀၁၀ ရွေးကောက်ပွဲ မတိုင်ခင်အထိ တရုတ်နဲ့ မြန်မာအစိုးရတို့အကြားမှာ နိုင်ငံရေးအရ၊ စီးပွားရေးအရ နီးနီးကပ်ကပ် ရှိခဲ့ပေမယ့် မကြာခင်မှာ အိမ်မက်ဆန်ဆန် အပြောင်းအလဲတွေ ဖြစ်လာလိမ့်မယ်လို့ တရုတ်ဘက်က ကြိုတွက်မထားခဲ့ပါဘူး။ အစဉ်အလာ စဉ်းစားချက်အတိုင်း မြန်မာစစ်တပ်က “အပေါ့ပေါ့၊ မဆီစလောက်နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးကို လုပ်လိမ့်မယ်။” လို့ တရုတ်ဘက်က တွက်ခဲ့ပုံရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ၂၀၁၁၊ စက်တင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့မှာ သမ္မတ ဦးသိန်းစိန်က မြစ်ဆုံစီမံကိန်းကို ဆိုင်းငံ့လိုက်တဲ့ အခါမှာတော့ တရုတ်ဘက်က

မြန်မာ့အပြောင်းအလဲတွေကို တုံ့ပြန်ဖို့ နည်းလမ်းတွေ ပြန်လည်စဉ်းစားလာပါတယ်။

တရုတ်အကျိုးစီးပွားများ

၂၀၁၀ မတိုင်ခင်အထိ မြန်မာပြည်ဆိုင်ရာ တရုတ်ရဲ့ မဟာဗျူဟာက အာဆီယံအစည်းအဝေးတွေမှာ မြန်မာအစိုးရကိုထောက်ခံ၊ မဟာမဲခေါင်ဒေသစီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးမှာ မြန်မာအစိုးရက တရုတ်ကို ထောက်ခံ၊ တရုတ်ပြည်အတွက် အိန္ဒိယသမုဒ္ဒရာ ထွက်ပေါက်မှာ မြန်မာပြည်ကို အသုံးပြုရေး၊ အနာဂတ်တွင် ရေတပ်အချင်းချင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေး စသဖြင့် အကျဉ်းချုပ်နိုင်ပါတယ်။

ဒါပေမယ့် မြစ်ဆုံဂယက်ကြောင့် ယခင် စစ်အစိုးရနှင့် သဘောတူခဲ့တဲ့ တရုတ်စီမံကိန်းများအပေါ် တရုတ်ဘက်က စိုးရိမ်စရာ ဖြစ်လာပါတယ်။ မျှော်လင့်တဲ့အတိုင်းပဲ တရုတ်ရဲ့ ရေနံနှင့် ဓာတ်ငွေ့ပိုက်လိုင်းစီမံကိန်း၊ မုံရွာကြေးနီမိုင်းစီမံကိန်းတို့အပေါ် ဒေသခံတွေရဲ့ ကန့်ကွက်မှုတွေ ပိုပြီး ပြင်းထန်လာတဲ့အခါ တရုတ်ဘက်က ပိုပြီး စိုးရိမ်စရာ ဖြစ်လာပါတော့တယ်။ နောက်ထပ် စိုးရိမ်မှုက နိုင်ငံရေး မျက်နှာစာမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အာဆီယံအရေးကျွမ်းကျင်သူ တရုတ်ပညာရှင် Zhang Xizhen နဲ့ Yu Changsen တို့က “အကယ်၍ မြန်မာနှင့် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုတို့ကြားမှာ ဆက်ဆံရေး ကောင်းလာလျှင် တရုတ်ပြည်၏ လုံခြုံရေး၊ ရှိရင်းစွဲ တရုတ်-မြန်မာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် တရုတ်နယ်စပ်လုံခြုံရေး၊ စွမ်းအင် ပို့ဆောင်ရေးလမ်းကြောင်း လုံခြုံရေးအတွက် ခြိမ်းခြောက်မှု ဖြစ်လာမည်” လို့ ဒီမတိုင်ခင်က သတိပေးခဲ့ဖူးပါတယ်။

နဂါးမှန်းသိအောင်တော့ အမောက်ထောင်

ဒီကာလအတွင်း မြန်မာ့အပြောင်းအလဲကို ဘယ်လို တုံ့ပြန်မလဲဆိုတဲ့အပေါ် တရုတ်အစိုးရ မူဝါဒရေးဆွဲသူများ အကြားမှာ ငြင်းခုံခဲ့ကြပါတယ်။ သစ္စာဖောက် မြန်မာအစိုးရကို အပြစ်ပေးတဲ့ နည်းနဲ့ တုံ့ပြန်မလား၊ သို့မဟုတ် အနောက်အုပ်စုနဲ့ ဆက်ဆံရေး အဆင်ပြေချင်တိုင်း တရုတ်ကို တရားခံရာတာမျိုးကို နောင်ထပ်မလုပ်ရဲအောင် နယ်စပ် တိုင်း ရင်းသား အုပ်စုတွေကို အသုံးပြုပြီး ပါဝါပြမည်လား။ တရုတ်အစိုးရရဲ့ ပေါ်လစီတွေ ထိရောက်ဖို့ဆိုရင် နဂါးမှန်းသိအောင်တော့ အမောက်ထောင်ပြသင့်တယ်လို့ ယူဆသူတွေ ရှိလာပါတယ်။

ပဋိပက္ခကြားထဲက နယ်စပ်လုံခြုံရေးကိစ္စ

မြန်မာဘက်အခြမ်းမှာ တရုတ်ရဲ့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုတွေ ရှိနေတာကြောင့် နယ်စပ်လုံခြုံရေးကိစ္စဟာ တရုတ်ရဲ့ အဓိက စိုးရိမ်သောက ဖြစ်ပါတယ်။ ကချင်ပြည်နယ်မှာ သေနတ်သံတွေ မတိတ်သေးတာကြောင့် ပို၍ စိုးရိမ်စရာ ဖြစ်လာတယ်။ ၂၀၀၉ ခုနှစ်က ကိုးကန့်ဒေသ တိုက်ပွဲကြောင့် ဒုက္ခသည်တွေ အမြောက်အမြား တရုတ်ပြည်ထဲ ဝင်ရောက်ခဲ့တာမျိုးကို တရုတ်ဘက်က မလိုလားပါဘူး။

မြောက်ပိုင်းတိုက်ပွဲတွေ အချိန်ကြာလာတာနဲ့အမျှ တရုတ်အမျိုးသား အကျိုးစီးပွားအပေါ် ထိခိုက်လာနိုင်ကို တရုတ်ဘက်က တွက်ပုံရပါတယ်။ အထူးသဖြင့် တရုတ်ရဲ့ စွမ်းအင်စီမံကိန်း ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုတွေအပေါ် ထိခိုက်လာနိုင်ပါတယ်။ အနည်းဆုံး ပိုက်လိုင်းစီမံကိန်း ဖြတ်သန်းရာ ဒေသတွေဟာ ပဋိပက္ခရန်အတွင်းမှာ လုံးလုံးမကျရောက်သည့်တိုင်

အောင် နီးနီးကပ်ကပ် ရှိနေပါတယ်။ ဒါကြောင့် မြောက်ပိုင်း အရေးအခင်း ဖြစ်တိုင်း တရုတ်အတွက် ဘေးကျပ်နံ့ကျပ် အခြေအနေ ဖြစ်လာပါတယ်။ အစပိုင်းမှာ တရုတ်က သူတစ်ပါး ပြည်တွင်းရေး ဝင်စွက်တယ်လို့ အထင်ခံရမှာ စိုးတာကြောင့် ပဋိပက္ခမှာ တိုက်ရိုက် ကြားဝင်ဆောင်ရွက်တဲ့ နည်းလမ်းမျိုးကို တတ်နိုင်သလောက် ရှောင်ခဲ့ပုံရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ကချင်ပြည်နယ်နဲ့ မြန်မာပြည် အရှေ့မြောက်ဒေသမှာ ပဋိပက္ခတွေကို အဆုံးမသတ်နိုင်ရင် တရုတ်ရဲ့ စီးပွားရေးနဲ့ လုံခြုံရေး အကျိုးစီးပွားကို တိုက်ရိုက် ထိခိုက်နိုင်တာကို တရုတ်ဘက်က သဘောပေါက်ပုံရပါတယ်။

မြန်မာငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ တရုတ်အခန်းကဏ္ဍ

မြန်မာပြည်ရဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာ တရုတ်က သတိနဲ့ ချဉ်းကပ်ခဲ့ပုံ ပေါ်ပါတယ်။ သူတစ်ပါး ပြည်တွင်းရေးကို ဝင်ရောက်စွက်ဖက်တာလည်းမဖြစ်အောင်၊ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေနဲ့ ဆက်ဆံရေးလည်း မပျက်ယွင်းအောင် သတိကြီးကြီး ထားခဲ့ပါတယ်။

၂၀၁၃ ခုနှစ်မှာ ကချင်နဲ့ အစိုးရကြား ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးတဲ့ ကိစ္စမှာ တရုတ်က ရွှေလီမြို့မှာ နေရာထိုင်ခင်း စီစဉ်ပေးတာမျိုး၊ ၂၀၁၇ ဖေဖော်ဝါရီလမှာ အပစ်ရပ် လက်မှတ်ထိုးထားတဲ့ တိုင်းရင်းသားအဖွဲ့တွေကို ခေါင်းဆောင်နေတဲ့ KNU အဆင့်မြင့် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ကို တရုတ်ပြည်ကို ဖိတ်ခေါ်ပြီး တရုတ်သံတမန်အဖွဲ့နဲ့ တွေ့ဆုံစေခြင်း၊ နောက်ဆုံး ကျင်းပခဲ့တဲ့ ဒုတိယအကြိမ် ငြိမ်းချမ်းရေးကို တက်ရောက်ဖို့ မြောက်ပိုင်း အဖွဲ့တွေကို တိုက်တွန်းခဲ့ရုံမက ခရီးစဉ်ပါ စီစဉ်ပေးခဲ့တာတွေကို တွေ့နိုင်ပါတယ်။

ဝတပ်ဖွဲ့ (UWSA) အဖွဲ့အပါအဝင် မြောက်ပိုင်း တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တွေဟာ တရုတ်ရဲ့ ဩဇာခံ မဟုတ်ပေမယ့် နယ်စပ်ချင်း ထိစပ်နေတဲ့ အနေအထား၊ စာနာနားလည်းမှု၊ ကူးလူးဆက်ဆံမှုတွေကြောင့် တရုတ်သဘောထားကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားဖို့ လိုပါလိမ့်မယ်။ တရုတ်အစိုးရ အနေနဲ့လည်း မြောက်ပိုင်းတိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တွေကို ငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းကြောင်းပေါ် ရောက်လာအောင် ဖိအားပေးတဲ့ နည်းလမ်းတွေကို သုံးနိုင်ပေမယ့် မရေရာတဲ့ မြန်မာနိုင်ငံရေး အခြေအနေကြောင့် တချိန်ချိန်မှာ မြန်မာအစိုးရကို ဖိအားပေးရေးအတွက် နယ်စပ် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတွေ လိုအပ်ကောင်း လိုအပ်နေပါလိမ့်မယ်။

နိဂုံးချုပ်ရင် မြန်မာပြည်ငြိမ်းချမ်းရေးမှာ တရုတ်ဟာ အဆုံးအဖြတ်နေရာမှာ မရှိပေမယ့် အရေးပါတဲ့ နေရာမှာတော့ ရှိနေပါတယ်။ တရုတ်ရဲ့ ဘဏ္ဍာရေးအနေအထား၊ ပထဝီအနေအထား၊ ရခိုင်အရေးကို အကြောင်းပြုလို့ တကျော့ပြန် နိုင်ငံတကာ ဖိအားတွေကြောင့် မြန်မာပြည်အနေနဲ့ တရုတ်နဲ့ လမ်းခွဲဖို့ထက် ပိုပြီး နီးကပ်လာနေတာကို ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်နဲ့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တို့ရဲ့ ခရီးစဉ်တွေက သက်သေပြနေပါတယ်။ မြန်မာပြည်ရဲ့ မရေရာသေးတဲ့ နိုင်ငံရေးအပြောင်းအလဲမှာ အရေးကြီးတဲ့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခပြေလည်ရေး၊ စီးပွားရေး ပြန်လည်ထူထောင်ရမယ့် လိုအပ်ချက်တွေ၊ နိုင်ငံတကာ ဖိအားတွေကို လျော့ချဖို့ဆိုရင် တရုတ်ဆီက အကူအညီတွေ မလျော့တဲ့အပြင် ပိုလို့တောင် လိုအပ်နေပါတယ်။